
محمدرضا نعمت زاده در مراسم اولين دوره جشنواره برندهاى برتر 
ايرانى گفت: جامعه اى كه خودش را خوب نشناسد و اميد به آينده 

نداشته باشد، داراى كمبود است. 
به لحاظ تاريخى افتخارات زيادى داريم، به طورى كه آثار به جاى 
مانده از گذشته نشان مى دهد كه در حدود 4 هزار سال پيش در 
صنعت شيشه و آبگينه فعاليت داشته ايم و يا در گذشته نه چندان 
دورى در حوزه فرش و نساجى موفقيت هايى داشته ايم اما چرا 
امروز بايد پارچه و پوشاك ما از خارج بيايد و اين امر نشانه كم كارى 
است. وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه انتخاب برندهاى 

واگذار  فن  اهل  و  مردم  به  را  برتر 
كرده ايم، گفت: اين امر در دنيا معمول 
كالاهاى  بايد  مردم  كه  چرا  است، 
توليدى را بخرند و بپذيرند و بابت آن 
بيان  با  نعمت زاده  كنند.  پرداخت  پول 
دانشگاه  و  صنعت  ارتباط  بايد  اينكه 
افزود:  شود،  برقرار  طبيعى  صورت  به 

صادرات فرش ماشينى امروز به سطح صادرات فرش دستى رسيده 
و علت آن نوآورى و خلاقيت در اين صنعت بوده است.

مهندس حسن نيلفروش زاده- عضو هيئت مديره انجمن صنايع 
نساجی ايران- با بيان اين مطلب که منافع عده ای ايجاب می کند 
تا دستورالعمل فعاليت برندهای خارجی پوشاک در کشور اجرايی 
نشود؛ تأکيد کرد: اين منافع کوتاه مدت هستند زيرا اگر جامعه ای 

بخواهد ماندگار باشد بايد منافع بلندمدت را در نظر بگيرد. 
اعلام  ضمن  نيوز  نساجی  با  خود  اختصاصی  گفتگوی  در  وی 
مطلب فوق اضافه کرد: دستورالعمل نحوه صدور گواهی فعاليت 
در  پوشاک  عرضه کننده  خارجی  شرکت های  شعب  و  نمايندگان 
کشور توسط وزارت صنعت به انجمن ها، اتحاديه ها و تشکل های 

نايب  شيبانی-  عليمردان  دکتر 
صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس 
دغدغه  مهم ترين  ايران-  نساجی 
توليدی  واحدهای  فعلی  نگرانی  و 
اوليه  مواد  کمبود  را  نساجی 

پتروشيمی اعلام کرد.
وی که در جلسه هفته گذشته اتاق 
رونمايی  هدف  با  ايران  بازرگانی 
و  تکميل  پيشنهادی  بسته  از 

از  نمايندگی  به  کشور  صنايع  افزوده  ارزش  نمودن  رقابت پذير 
ديگر  مرتبط  تشکل  ده ها  کنار  در  ايران  نساجی  صنايع  انجمن 

و مسئولان مجتمع های پتروشيمی 
ضمن  داشت؛  حضور  ايران  اتاق  و 
دسترسی  کمبود  از  نگرانی  ابراز 
واحدهای پايين دستی به مواد اوليه 
پتروشيمی به خبرنگار نساجی نيوز 
گفت: متأسفانه شرايط طی چند ماه 
اخير به دليل عرضه قطره  چکانی و 
بسيار اندک مواد توليدی پتروشيمی 
جمله  از  توليدی  کارخانه های  به 

واحدهای نساجی، صنعتگران در شرايط بحرانی به سر می برند.
انجام  اقداماتی  بايد  کرد:  تصريح  شيبانی  دکتر 

بولتــــن خبـــرى انجــمن صنايع نساجـــى ايـــران سال دهم  شماره 361  بيست و چهارم بهمن ماه 1395

 

علاقه مندان به اخبار و اطلاعات مرتبط با بولتن رشته ها و بافته ها مي توانند كليه مطالب بولتن را در سايت انجمن صنايع نساجى ايران 
به آدرس www.aiti.ir مشاهده فرمايند. 

 (ديدگاه ها و نظرات چاپ شده در بولتن لزوماً نظر بولتن رشته ها و بافته ها نمي باشد.)

انتقاد وزير صنعت از واردات پارچه و پوشاک

صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس  مروج-  محمد  مهندس 
نساجى ايران- از كم دقتى هاى متوليان وزارت صنعت براى 
ايجاد زمينه سوء استفاده برخى سودجويان از سايت بهين ياب 

انتقاد كرد.
وى در گفتگوى اختصاصى خود با نساجى نيوز بيان داشت: 
كه  فعال  شركت هايى  بايد  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت 
با ظرفيت هاى معين به فعاليت مى پردازند را جهت دريافت 
مواد اوليه پتروشيمى به بورس كالا معرفى كند اما در عمل 
برخى شركت ها، ظرفيت هاى اسمى واحدهاى توليدى خود را 
اعلام مى كنند و پس از ثبت نام در سايت بهين ياب و دريافت 
سهيمه به مراتب بيشتر از ظرفيت واقعى، آن را در بازار آزاد 

به فروش مى رسانند.
پايان  در  كه  اينجاست  مشكل  كرد:  تصريح  مروج  مهندس 
هستيم  اوليه پتروشيمى روبرو  مواد  مصرف  افزايش  با  سال 
اما عرضه اين مواد بسيار اندك و قطره چكانى است و حتى 
توزيع  برنامه  از  استفاده  به  قادر  هم  رانت خواران  و  دلالان 

مجتمع هاى پتروشيمى نيستند!
به گفته اين فعال صنعت نساجى، اتاق بازرگانى ايران براى 
شده  عمل  وارد  روز  جدى  موضوع  يك  مورد  در  بار  اولين 
نمودن  رقابت پذير  و  تكميل  زمينه  در  پيشنهادى  بسته  و 
زنجيره ارزش صنايع كشور را در جلسه روز سه شنبه ( نوزدهم 
بهمن) با حضور مديران پتروشيمى، تشكل هاى مرتبط بخش 
به عنوان  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  جمله  از  خصوصى 

نمايندگان صنايع پايين دستى پتروشيمى ارائه نمود.
اغلب حاضرين اين جلسه از عرضه بسيار اندك محصولات 
مجتمع هاى  كه  بودند  معتقد  و  بودند  گلايه مند  پتروشيمى 
نمى كنند  عرضه  را  دستى  پايين  صنايع  نيازهاى  پتروشيمى 
ولى همان محصولات را در بازار آزاد تا 30 درصد گران تر از 

قيمت واقعى به فروش مى رسانند.
داد:  ادامه  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس 
توجيه مسئولان پتروشيمى در برابر عرضه اندك مواد اوليه 
صنايع پايين دستى به بازار اين بود كه دولت به ارز حاصل از 
صادرات نيازمند است؛ در حالى كه طبق اطلاعات غيررسمى، 
پيدا  اختصاص  خودرو  ورود  به  پتروشيمى  مجتمع هاى  ارز 

مى كند.
توجيه  اين  ساخت:  خاطرنشان  نساجى  صنعت  فعال  اين 
مجتمع هاى  اگر  مثال  براى  زيرا  نيست  درست  چندان 
پتروشيمى بخواهند طبق ظرفيت اسمىِ واحدهاى متقاضى، 
 پلى پروپيلن ارائه دهند باز هم ذخيره كافى پلى پروپيلن وجود 
خواهد داشت و حجم توليد حتى به مراتب بيشتر از ظرفيت 
نياز  بايد  ابتدا  پس  است.  تكميلى  صنعتى  واحدهاى  اسمى 
انجام  صادرات  آن گاه  و  شود  داده  پاسخ  پايين دستى  صنايع 

داد.
به گفته وى، اتاق بازرگانى ايران در اين راستا، بسته پيشنهادى 
تدوين كرده تا بتواند پاسخگوى واحدهاى پايين دستى باشد. 

اين  تدوين  در  كه  است  توضيح  به  لازم 

عرضه قطره چکانی مواد اوليه عرضه قطره چکانی مواد اوليه 
پتروشيمیپتروشيمی
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فرجام تلخ توليدکنندگان ايرانی

افزايش استقبال از پوشاک ايرانی در چهار سال اخير

 عرضه محصولات پتروشيمی را افزايش دهيد

عضو هيات مديره انجمن صنايع نساجی ايران:

مشاور وزير صمت در امور صنايع نساجی، پوشاک و چرم:

خواسته مشخص صنعتگران مصرف کننده مواد پتروشيمی ايران؛

رييس هيات مديره انجمن صنايع نساجی ايران:

در اين بازار چنـد برند معتبر خارجی باکيفيت بالای محصولات 
خود حضور دارند که اغلب توليدات آنهـا قيمت بالايی دارد. اما 
بخش عمده پوشاکی که تحت عنوان توليد خارجی در بازار ديده 

ميشوند، اصلا کيفيتی در سطح محصولات داخلی ما ندارند.
بسياری از پوشاک ايرانی از محصولات مشابه ترکيه ای يا چينی 
بخش  در  ما  کالاهای  اغلب  متاسفانه  اما  دارند.  بالاتری  کيفيت 
اينگونه  سهم  می شوند.  کشور  وارد  قاچاق  صورت  به  نساجی 
خارجی  محصولات  کل  درصد   ۹۰ تا   ۸۵ قاچاق  محصولات 

موجود در بازار پوشاک کشور را تشکيل 
 ،۹۵ سال  ماهه   ۹ در  کل  در  می دهد. 
واردات  دلار  ميليون   ۴۰ تا   ۳۵ تنها 
قانونی پوشاک داشته ايم. برآورد من اين 
است که توجه ايرانيان به پوشاک ايرانی 
شده  بيشتر  گذشته  سال  چهار  سه  در 
استقبال  هم  پلاسکو  اخير  حادثه  است. 

از محصولات داخلی را افزايش داده است. 



 

صورتجلسه

اهم مذاكرات نشست هيات مديره 
انجمن  مديره  هيات  نشست  نهمين  و  بيست  و  نهصد 
روز  در  اعضا  اكثريت  حضور  با  ايران  نساجي  صنايع 
انجمن  ساختمان  محل  در   95/11/10 مورخ  يكشنبه 

تشكيل و موارد زير مورد بحث و بررسي قرار گرفت:

از  اسلايدهائى  نمايش  همراه  به  مروج  مهندس  آقاى   -1
حادثه پلاسكو، آمار  و ارقام و استدلالهايى را در خصوص 
به  و  فرمودند  ارائه  حادثه  اين  در  برآوردى  خسارت  ميزان 
نقد آمار و ارقام هاى مطرح شده در اين خصوص پرداختند. 
بهبود  قانون   25 ماده  به  اشاره  با  مروج  مهندس  آقاى   -2
مستمر فضاى كسب و كار توضيحاتى را در خصوص عدم قطع 
برق و گاز واحدهاى توليدى بابت بدهى و تقاضاى خسارت 
بابت قطع بدون اطلاع ارائه فرمودند و با توجه به پيگيريهاى 
اتاق بازرگانى در اين خصوص جهت طرح موضوع در شوراى 
گفتگوى دولت و بخش خصوصى مقرر شد تا هيأت مديره 

نظرات خود را به دبيرخانه منعكس فرمايند. 
نشست  خصوص  در  را  توضيحاتى  زاده  رئيس  آقاى   -3
در  پوشاك  و  نساجى  هاى  تشكل  نمايندگان  با  مشترك 
روز دوشنبه مورخ 95/11/11 در خصوص انجام هماهنگى 
لازم در موضوع حادثه پلاسكو و دستورالعمل ابلاغى وزارت 
صورت  خصوص  اين  در  نظر  تبادل  و  بحث  و  ارائه،  صمت 

گرفت. 
4- آقاى رئيس زاده گزارش مختصرى از نشست كارگروه 
پوشاك مورخ 95/11/05 در خصوص ارائه مطالعات تطبيقى 
در مورد شناسه كالا و كد رهگيرى منسوجات و پوشاك در 
محل مركز پژوهشهاى اتحاديه صنف پوشاك را به اطلاع 
هيأت مديره محترم رساندند همچنين گزارش مكتوب اولين 
جلسه سمينار آسيب شناسى و اصول رايزنى كه براى اعضاى 

محترم هيأت مديره ارسال شده بود به اطلاع رسيد. 
 95/11/04 مورخ  جلسه  از  گزارشى  زاده  رئيس  آقاى   -5
اصلاحيه   147 ماه   3 تبصره  خصوص  در   76 ماده  كميته 
قانون مالياتهاى مستقيم به رياست معاونت حقوقى رياست 
جمهورى اسلامى ايران در اتاق بازرگانى، صنايع ، معادن و 
رساندند.  محترم  مديره  هيأت  اطلاع  به  را  ايران  كشاورزى 
كه مشكلات واحدهاى توليدى در موضوع عدم امكان خرج 
كردن چك مشترى براى تهيه مواد اوليه مطرح شد و مقرر 
شد معاونت حقوقى رياست جمهورى موضوع را پيگيرى كند، 
اصلاح  به  نسبت  اينكه  يا  و  يابد  تغيير  مذكور  بخشنامه  كه 

قانونى از طريق مجلس شوراى اسلامى اقدام گردد. 
حميدى  مهندس  آقاى  توسط  ملى  برتر  نشان  دريافت   -6
ايشان  به  نساجى  بخش  در  مشهد  فرش  شركت  مديريت 

تبريك و موفقيت بيش از پيش ايشان را آرزو نمودند. 
7- آقاى مهندس حميدى توضيحاتى را در خصوص جايگاه 
و  فرمودند  ارائه  ملى  تصميمات  اتخاذ  در  انجمن  شأن  و 
خواستار صرف وقت بيشتر در اتخاذ تصميمات كارشناسى در 
اين خصوص شدند. كه با توضيحات رياست محترم هيأت 
مديره انجمن درخصوص استفاده از نظرات مشاور پژوهشى 

و تحقيقاتى اين موضوع پاسخ داده شد. 
8- آقاى رئيس زاده گزارش مبسوطى از پيگيريهاى انجام 
شده در خصوص ماده 20 قانون بهبود مستمر كسب و كار و 

آئين نامه اجرايى آن ارائه فرمودند. 

غائبين آقايان
مهندس جمشيد بصيرى، دكتر محمدعلى عامرى، محمدرضا 
مقدم، اكبر لباف، محسن آهنگريان، مهندس شروين بادامچى.
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صنايع نساجی و پوشاک ابلاغ شده است و فرصتی داده شد تا 
رسمی  و  قانونی  ثبت  به  نسبت  خارجی  برندهای  مدت،  اين  در 
فعاليت های خود در ايران اقدام نمايند اما در اين مدت فقط يک 
برند، مراحل ثبت رسمی خود را انجام داد و عملاً اين دستورالعمل 

تا امروز معوق باقی مانده است.
عضو هيئت مديره انجمن صنايع نساجی ايران ادامه داد: در اين 
راستا، روز سه شنبه ( نوزدهم بهمن) جلسه ای در وزارت صنعت، 
معدن وتجارت با حضور تشکل هايی مانند انجمن صنايع نساجی 
صنايع  صادرات  و  توليد  اتحاديه  پوشاک،  صنايع  انجمن  ايران، 
فروشندگان  و  توليدکنندگان  صنف  اتحاديه  پوشاک،  و  نساجی 
پوشاک تهران، مشاور وزير صنعت- خانم نصراللهی برگزار شد 
که البته اين انتظار وجود داشت مسئولين عالی رتبه وزارت صنعت 
حداقل در سطح معاونين وزير نيز در اين جلسه حضور پيدا می 
کردند و مسائل و مشکلات نمايندگان صنعتگران و توليدکنندگان 
پوشاک کشور در مقابل هجمه قاچاق را می شنيدند که متأسفانه 
اين امر در جلسه روز سه شنبه علی رغم بحث و تبادل نظر فراوان 
در مورد دلايل عدم اجرای دستورالعمل فعاليت برندهای خارجی 

در کشور تحقق نيافت.
رشد  شاهد  حال حاضر  در  داشت:  بيان  نيلفروش  زاده  مهندس 
عرضه پوشاک خارجی (به ويژه از ترکيه) در فروشگاه ها و مراکز 
خريد هستيم که هيچ کنترل و نظارتی در اين زمينه وجود ندارد 
و صرفاً در حد صدور آئين نامه، قوانينی تصويب می شوند اما اغلب 

به اجرا نمی رسند!
نظر  به  ايران،  نساجی  صنايع  انجمن  مديره  هيئت  عضو  به گفته 
و  توليدی  واحدهای  بيشتر  تعطيلی  از  جلوگيری  برای  می رسد 
مذکور  دستورالعمل  اجرای  جز  راهی  انسانی،  نيروهای  بيکاری 
وجود ندارد و مشکلات صنعت به اندازه ای حاد شده که صنعتگران 

داخلی در مورد ماندن و نماندن تصميم گيری می کنند.
صراحت  و  شفافيت  عدم  از  انتقاد  ضمن  نساجی  صنعتگر  اين 
وظايف  مورد  در  پوشاک  خارجی  برندهای  فعاليت  دستورالعمل 
و مسئوليت های سازمان های ذی ربط مانند اتاق اصناف، سازمان 
حمايت از مصرف کننده، نيروی انتظامی و امثالهم، تصريح کرد: 
وجود اراده  برای اجرای دستورالعمل کافی نيست و بايد اقدامات 

اساسی برای اجرای همه جانبه و کامل آن فراهم شود.
بايد  کشور  اجرايی  مسئولان  داد:  ادامه  زاده  نيلفروش   مهندس 
برندهای  فعاليت  دستورالعمل  تا  باشند  داشته  پشتوانه هايی 
بالای  رده  مسئولان  پشتوانه ها،  اين  و  نمايند  اجرايی  را  خارجی 
کشور هستند.به گفته وی، صنعتگران، توليدکنندگان، نمايندگان 
مختلف،  جلسات  در  پوشاک  و  نساجی  انجمن های  و  تشکل ها 
نقطه نظرات خود را بيان کرده اند اما قدرت اجرايی برای تحقق 
سياست های  انتخاب  در  می توانند  صرفاً  و  ندارند  موارد  اين 

راهبردی به دولتمردان مشاوره دهند.
عضو هيئت مديره انجمن صنايع نساجی ايران، تأخير در اجرای 
دستورالعمل مذکور را به زيان واحدهای توليدی و صنعتی دانست.

فرجام تلخ توليدکنندگان ايرانی

با توجه به بروزرسانی و درج اخبار و اطلاعيه ها و بخشنامه های ضروری 
بولتن  صفحات  محدوديت  و  ايران  نساجی  صنايع  انجمن  سايت  وب  در 
رشته ها و بافته ها، بدين وسيله از اعضای محترم انجمن صنايع نساجی 

ايران دعوت می گردد تا روزانه وب سايت انجمن به نشانی
 www.aiti.ir را بازديد فرمايند.

به نظر می رسد توجه بيشتر توليدکنندگان ايرانی به مد، کيفيت 
و طراحی، باعث شده تا فروش پوشاک ايرانی در سال های اخير 

افزايش يابد.
می کنيد.  مشاهده  مانتو  حوزه  در  ويژه  به طور  را  مسئله  اين 
هم اکنون ۸۰ درصد مانتوهای بازار را محصولات ايرانی تشکيل 

ميدهد. 

و  مقدم  پارچه های  البسکو،  مانند  ايرانی  نامدار  توليدکنندگان 
مطهری و نظاير آنها همچنان مشغول توليد هستند. اين واحدها 
توسط  کشور  در  پوشاک  توليد  بيشتر  اما  دارند  صنعتی  پروانه 

واحدهای صنفی انجام ميشود. 
بايد در پايان تاکيد کنم که برخلاف تصور برخی، توليد کارخانجاتی 

مانند البسکو کاهش نيافته و به کار خود ادامه ميدهند.

افزايش استقبال از پوشاک ايرانی در چهار سال اخير

عرضه قطره چکانی مواد اوليه پتروشيمیعرضه قطره چکانی مواد اوليه پتروشيمی
يكى  عنوان  به  ايران  نساجى  صنايع  از  انجمن  پيشنهادى  بسته 
از بزرگ ترين مصرف كنندگان مواد اوليه پتروشيمى اظهارنظرى 
گرفته  صورت  اعتراضات  و  گلايه ها  هرحال  به  اما  نشد  خواسته 
به اتاق بازرگانى منجر به تدوين اين بسته پيشنهادى شده است 
مجتمع هاى  اگرچه  باشيم  آن  مثبت  نتايج  شاهد  اميدوارم  كه 
و  مى كنند  مقاومت هايى  بسته  اين  پذيرش  مقابل  در  پتروشيمى 

بلافاصله مشكل را به گردن بورس مى اندازند!
تعيين  را  پيشنهادى  بسته  اين  بخش  مهم ترين  مروج،  مهندس 
يك رگولاتور مستقل جهت نظارت بر توزيع مواد اوليه پتروشيمى 
برشمرد و افزود: حدود سه سال پيش آقاى خسروتاج در جلسه اى 
اعلام كردند كه توليدكنندگان صنايع پايين دستى، بايد مواد اوليه 

رانت خوار،  دست  تا  كنند  دريافت  بورس  طريق  از  را  پتروشيمى 
امروز  مسئول  همين  اما  شود  قطع  مفت خور  و  واسطه  و  دلال 
از  را  دلال  و  رانت خوار  دست  بخواهيد  اگر  كه  است  معتقد 
محصولات پتروشيمى كوتاه كنيد بايد عرضه از بورس كالا خارج 
براى  عاملى  بورس،  بالاخره  نشده ايم  متوجه  ما  نهايت  در  شود؛ 

گسترش دلالى است يا متوقف كننده آن!
وى در گفتگـو بـا نسـاجى نيـوز، مخالفـت صريح انجمـن صنايع 
نسـاجى ايـران را با خـروج محصولات پتروشـيمى از بورس كالا 
اعـلام كـرد و ايـن اقـدام را عاملـى بـراى ايجـاد فسـاد، رانت و 
حضـور دلالان و مفت خـواران در بـازار محصـولات پتروشـيمى 

دانست.
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و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  ستاد  سخنگوی  خورشيدی  قاسم 
توسط  قاچاق  اينکه  به  اشاره  با  رسانه  اصحاب  جمع  در  ارز  
بخشهای خصوصی، تعاونی و دولتی صورت می گيرد، گفت: 
قاچاق امنيت اقتصادی، سياست خارجی، فرهنگی و اجتماعی و 

زيستی را تحت تاثير قرار می دهد.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: در سال 
هشتاد و چهار ۶ ميليارد، هشتاد و هفت ۱۹/۲، نود و دو ۲۵، 
نود و سه ۱۹/۸ و نود و چهار ۱۵/۵ ميليارد دلار قاچاق در کشور 

صورت گرفته است.
ميليون   ۲۴۷ روزانه   ۱۳۹۲ سال  در  کرد:  تصريح  خورشيدی 
ليتر سوخت در کشور توزيع و مصرف می شده که در نتيجه 
اقدامات انجام شده اين ميزان در سال ۱۳۹۳ به ۲۲۷، در سال 
۹۴ به ۱۹۶ و در نه ماهه نخست در سال جاری اين ميزان به 
۱۸۹ ميليون ليتر کاهش پيدا کرده است، اين موضوع تقريباً 
مويد اين است که در سه سال گذشته روزانه ۷۰ ميليون ليتر 
آن  قاچاق  نتيجه  در  و  شده  مصرف  و  توزيع  کمتری  سوخت 

کاهش يافته است.
از  بخشی  داد:  توضيح  سوخت  قاچاق  با  مبارزه  دفتر  مديرکل 
اين ميزان توسط گاز طبيعی پوشش داده شده، اما در بخش 
به  کمتری  سوخت  ليتر  ميليون   ۹ امروز  ديزلی  نقل  و  حمل 
نسبت سال ۹۲ مصرف می شود، در حالی که تعداد خودروهای 
ديزلی از حدود ۷۰۰ هزار دستگاه به ۸۶۰ هزار دستگاه افزايش 

پيدا کرده است.
وی اضافه کرد: طبق آمار بانک مرکزی ۲۱/۲ درصد از حجم 
اقتصادی کشور در سال ۹۲ غير رسمی بوده که قاچاق جزئی 
از اين موضوع است، اين ميزان در سال نود و دو ۲۵ و نود و 

چهار ۱۵/۵ ميليارد دلار بوده است.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بيان کرد: زمانی که 
هم  قاچاق  و  فساد  زمينه  شود،  می  ارايه  يارانه  مصرف،  برای 
بوجود می آيد و قاچاق خروجی از کشور نتيجه اقتصاد يارانه ای 
کشور  در  توليد  بر  تجارت  تفکر  حاکميت  از  خورشيدی  است. 
سخن گفته و تاکيد کرد: توليد در کشور ما فوق العاده گران، 
ناکافی و از نظر کيفی دارای اشکال است.خورشيدی فساد را 
برای مردم و مسوولين عادی خواند و خاطر نشان کرد: هيچ 
گاه حاضر نيستيم برای منافع جمعی از منفعت فردی خودمان 
بگذريم و اين يک معضل جدی است. سخنگوی ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز به قاچاق کوله بری از اين مناطق اشاره 
اين  از  يکی  طريق  از  که  کالايی  حجم  داد:  توضيح  و  کرده 
معابر در يک روز وارد کشور شد بيش از ۹۰۰ ميليون تومان 
بود، براورد ها نشان داد برای قاچاق اين حجم از کالا در حدود 

۷ ميليون تومان اجرت کوله بر داده شده است.
وی با بيان اينکه مبارزه با قاچاق کالا و ارز يک مطالبه جدی 
از سوی مقام معظم رهبری و رييس جمهور است، اضافه کرد: 
در سال نود و دو ۱۲۰۰، نود و سه ۱۸۰۰، نود و چهار ۵۰۰۰ و 
سال جاری تا کنون ۸۰۰۰ ميليارد تومان کالای قاچاق کشف 

شده است.
و   ۱۰ چهار  و  نود   ،۳ دو  و  نود  سال  در  داد:  ادامه  خورشيدی 
امسال تا کنون ۲۷ درصد کل کالای قاچاق کشف شده است. 
وی افزود: پرونده های قاچاق از يک درصد در سال ۹۲ به ۲۳ 

درصد در سال ۹۴ افزايش پيدا کرده است.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: اتحاديه ها و 
 ۴۰ داخلی  پوشاک  توليد  برای  تقاضا  معتقدند  مرتبط  اصناف 

درصد افزايش پيدا کرده است.

گزارشی از عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق گزارشی از عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارزکالا و ارز

 عرضه محصولات پتروشيمی را افزايش دهيد
داد تا براساس آن، مواد پتروشيمی ابتدا نياز واحدهای پايين دستی 

در داخل کشور را تأمين نمايد و مازاد آن صادر شود.
اين صنعتگر نساجی ادامه داد: ضمن تأييد موارد بسته پيشنهادی 
اتاق بازرگانی ايران، معتقدم که اين بسته نيازمند تدوين قانون و 
مصوبات سطوح بالاتر از انجمن ها، تشکل ها و اتاق های  بازرگانی 
و امری زمان بر است و متأسفانه در شرايطی به سر می بريم که 
واحدهای  به حق  مورد نياز  اوليه  مواد  تأمين  برای  بسيار  بسيار 
توليدیِ مصرف کننده دچار مشکل هستيم و در صورت استمرار 
بود؛  خواهيم  توليدی  کارخانه های  تعطيلی  شاهد  وضعيت  اين 
نمی گيرند  جدی  چندان  را  موضوع  اين  مسئولان  چرا  نمی دانم 
توليدی  مواد  مناسب  عرضه  و  کمبود  رفع  برای  عاجلی  اقدام  و 
اين  ايران  نساجی  صنايع  انجمن  نمی آورند!  عمل  به  پتروشيمی 
صورت  به  بار  ده ها  شرايط،  بودن  بحرانی  دليل  به  را  موضوع 
مکتوب و حضوری به همه مسئولان و دست اندرکاران ذی ربط 

گزارش داده است.
ايران،  نساجی  صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس  نايب  به گفته 
اتاق بازرگانی را در اين زمينه به عنوان پارلمان بخش خصوصی 
صدای  اين  از  جدی تر  و  سريع تر  خيلی  بايد  و  می دانيم  مسئول 
دست اندرکاران  و  مسئولان  گوش  به  را  ( توليدکنندگان)  ما 
مجتمع های پتروشيمی و هر نهاد مسئول و تصميم گير ديگری 
داخلی  توليدی  واحدهای  به  ابتدا  را  اوليه  مواد  تا  می رساندند 

برسانند و آن گاه برای صادرات، برنامه تدوين کنند. 
مديران  از  برخی  گفته  تأييد  عدم  ضمن  شيبانی،  دکتر 
انگشت شماری  بسيار  تعداد  متأسفانه  و  پتروشيمی  واحدهای 
دليل  کالا،  بورس  اين که  بر  مبنی  مواد  اين  مصرف کنندگان  از 
اين  داشت:  اذعان  پتروشيمی هاست،  توليدی  مواد  کمبود  اصلی 
در  نقشی  هيچ  کالا  بورس  زيرا  است  غيرمنطقی  بسيار  اعتقاد 
کمبود مواد اوليه ايفا نمی کند و صرفاً از طريق سايت بهين ياب 
مواد  مشخص،  سهيمه های  براساس  صنعت)  وزارت  به  ( وابسته 
اوليه پتروشيمی را در اختيار واحدهای متقاضی قرار می دهد اما 
متأسفانه مشاهده می شود که علی رغم مزايای عرضه محصولات 

و  رانت خواری  از  جلوگيری  و  (  شفافيت  بورس  در  پتروشيمی 
دلالی) بار ديگر شاهد حضور واسطه ها و دلال های معلوم الحال 
کسانی  چه  افراد  اين  می دانند  خوبی  به  امر  متوليان  و  هستيم 

هستند و چگونه عمل می کنند!
 وی تأکيد کرد: اگر در شب عيد که به طور طبيعی ميزان توليد و 
مصرف کالای نهايی افزايش چشمگير می يابد؛ مواد اوليه مورد 
نياز به درستی تأمين نشود به طور قطع با بحران جدی در کشور 
روبرو خواهيم شد و مديران پتروشيمی بايد پاسخگوی تبعات اين 
بحران فراگير مانند بيکاری صدها نيروی انسانی، تعطيلی ده ها 

واحد توليدی و مهاجرت نيروهای کار باشند. 
ادامه  در  ايران  نساجی  صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس  نايب 
در  صنعت  وزير  قائم مقام  صريح  اظهارنظر  بيان  به  مصاحبه  اين 
امور توليد پرداخت که گفته بودند « با عرضه بالای محصولات 
و  واسطه ها  دلالان،  حذف  شاهد  بورس،  تالار  در  پتروشيمی 

رانت خواران از بازار محصولات پتروشيمی خواهيم بود»
وی در پايان متذکر شد: در اين شرايط حتی عرضه يک کيلوگرم 
فساد،  ايجاد  به  منجر  ديگر  بار  بورس ؛  از  خارج  پتروشيمی  مواد 

رانت و مشکلات پيچيده  خواهد شد.
توانای  دست  به  که  پتروشيمی  مجتمع های  که  نکنيم  فراموش 
خوبی  نسبتاً  امکانات  از  شده  ايجاد  خاک  و  آب  همين  فرزندان 
مانند خوراک ارزان، نرخ مناسب محاسبه خوراک، تقسيط طولانی 
که  باشند  داشته  توجه  کاش  و  برخوردارند   ... و  تسهيلات  مدت 
داخلی  نياز  تأمين  از  قبل  صادراتی  بازارهای  به  صرفاً  نگاهشان 
يعنی خام فروشی موادی که از منابع خدادادی مملکت بهره مند 

بوده و ذی نفعان آن همه آحاد کشور می باشند. 
علاوه بر آن وجود همين مواد در دست واسطه ها و سودجويان 
و  مقررات  و  قوانين  به  زدن  پا  پشت  يعنی  صحنه  در  حاضر 
تمام  قيمت  چشمگير  افزايش  و  کشور  جاری  دستورالعمل های 
شده محصولاتی که کارخانجات به خاطر جلوگيری از بسته شدن 
تهيه  بورس  از  خارج  واقعی  قيمت  برابر  چندين  با  را  آن  ناچارند 

نمايند.

ادامه از صفحه 1

زمان استرداد ماليات بر ارزش افزوده صادرات، روی نقدينگی 
واحدهای اقتصادی تأثير دارد 

يك  مدت  ظرف  است  قرار  صادرات  ارزش افزوده  بر  ماليات   
ماه به صادركننده مسترد شود. اما مساله اين است كه اين 9 
شود.  گرفته  نبايد  ابتدا  همان  از  ارزش افزوده  بر  ماليات  درصد 
حالا هم كه گرفته مى شود با تأخير برمى گردانند و در مواقعى 
زمان استرداد ماليات بر ارزش افزوده براى صادركننده ها خيلى 
به درازا مى كشد ولى الان گفته مى شود كه اين ميزان كاهش 

پيدا خواهد كرد.
اين در حالى است كه دركشورهاى خارجى زمانى كه خريدى 
در  ارزش افزوده  بر  ماليات  فرودگاه  درهمان  مى شود،  انجام 
لحظه به مسافر برگردانده مى شود. اين موضوع به راحتى براى 
خريدهاى عادى انجام مى شود، اما چرا اين سيستم نمى تواند 
با  و  مى آيد  صنعت  با  كه  چيزى  و  باشد  حاكم  ما  تجارت  در 
صنعت صادر مى شود، شناسنامه توليدكننده و صادركننده و همه 

مشخص است نمى توانند اين گونه عمل كند.
اخذ  صادركننده  از  لحظه  در  حق وحقوق  تمام  است  چطور 
بدهند  پس  مى خواهند  را  ارزش افزوده  بر  ماليات  اما  مى شود، 
اين ميزان زمان مى برد. اين مسائل نقص است و بايد برطرف 
شود. اگر در لحظه گرفته مى شود، بايد در لحظه هم برگردانده 
سهولت  و  به راحتى  اروپايى  كشورهاى  در  سيستم  اين  شود. 

انجام مى شود.
اين موضوع كمكى به صادرات نمى كند. الان هم گفته مى شود 

خواهد  طول  اين  از  بيش  عمل  در  اما  مى دهند  پس  يك ماهه 
كشيد، ولى درواقع حتى يك ماه هم طولانى است. اما بروكراسى 
در ايران خيلى پيچيده است و بررسى اين كاغذبازى ها به درازا 
خواهد كشيد. اميدواريم كه اين روند در سريع ترين زمان ممكن 
انجام شود، اما خواسته من اين است اين استرداد در لحظه باشد.

ارزش افزوده  بر  ماليات  استرداد  زمان  كشيدن  طول  به هرحال 
براى صادرات، روى نقدينگى واحدهاى اقتصادى تأثير دارد و 
با توجه به هزينه هاى بالاى نرخ تسهيلات در كشور اين مساله 

روى قيمت تمام شده و هزينه ها اثرگذار خواهد بود.

احمد صادقيان عضو انجمن صنايع نساجی ايران:
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بولتن خبری انجمن صنايع نساجی ايران 
طرح و اجرا: فاطمه قياسوند

تلفن: ٢٦٢٠٠١٩٦
فکس: ٢٦٢٠٦٩٠٥

کدپستی: ١٩١٥٦٥٤٧٧٥ 

 

نساجى  صنايع  انجمن  فنى  معاون  عميد-  محمدكاظم  مهندس 
ايران- اعلام كرد: بسته پيشنهادى اتاق بازرگانى، صنايع، معادن 
زنجيره  نمودن  رقابت پذير  و  تكميل  بر  مبنى  ايران  كشاورزى  و 
ارزش صنايع كشور مبتنى بر مزيت هاى توليدى صنايع بزرگ با 

مقاومت فعالان صنعت پتروشيمى روبرو شد.
وى كه در جلسه روز سه شنبه ( نوزدهم بهمن 1395) به همراه 
دكتر   ، مديره-  هيئت  رئيس  مروج-  محمد  مهندس  آقايان 
از  نمايندگى  به  مديره  هيئت  رئيس  نايب  شيبانى-  عليمردان 
داشت،  حضور  ايران  بازرگانى  اتاق  در  كارفرمايى  تشكل  اين 
هدف  با  بند   10 در  پيشنهادى  بسته   اين  گفت:  نساجى نيوز  به 
واحدهاى  در  مصرف  جهت  پتروشيمى  كالاهاى  ساماندهى 

پايين دستى از جمله صنعت نساجى تدوين شده است.
مهندس عميد ادامه داد: مدتى است كه شاهد افزايش صادرات 
گريدهاى نساجى ( چيپس پلى استر و گرانول پلى پروپيلن) با قيمت 
بسيار پايين تر از قيمتى كه در اختيار مصرف كنندگان داخلى ارائه 
مى شود، هستيم. در اين زمينه تشكل هاى مرتبط اعتراض خود 
را اعلام كردند و خواهان ارائه قيمت برابر محصولات پتروشيمى 
در بازارهاى داخلى شدند اما اين اعتراض ها به جايى نرسيد و به 

اصطلاح مسئولان مجتمع هاى پتروشيمى زيربار نرفتند.
اتاق  جلسه  در  ايران،  نساجى  صنايع  انجمن  فنى  معاون  به گفته 
نيازمند  دولت  كه  كردند  عنوان  پتروشيمى  مسئولان  بازرگانى، 
ساليانه  صادرات  حجم  و  است  پتروشيمى  محصولات  صادرات 
حالى كه  در  مى باشد.  دلار  ميليارد   12 حدود  مذكور  كالاهاى 
نساجى  صنايع  انجمن  جمله  (از  خصوصى  بخش  تشكل هاى 
ايران) معتقدند كه ميزان مصرف اين كالاها در داخل كشور بسيار 
زياد است؛ براى مثال نياز واحدهاى نساجى به گرانول پلى پروپيلن 
هفته اى 7 هزار تن است اما مجتمع هاى پتروشيمى يك دهم اين 
ميزان را هم عرضه نمى  كنند و در مقابل به صادرات گسترده آن 
گفت:  و  دانست  بيكارى  را  كشور  بزرگ  معضل  وى  مى پردازند! 
واقعيت اين است كه اغلب مصرف كنندگان گرانول پلى پروپيلن، 
قابل  پلى پروپيلن  الياف  و  اف  بى سى  نخ  توليدكننده  واحدهاى 
مصرف در توليد كف پوش هستند كه طبق بررسى هاى انجام شده 
اين  واحدهاى  درصد  حدود 20  فعلى،  نامطلوب  وضعيت  به دليل 
بخش فعال هستند و حجم قابل توجهى از اين واحدها متوقف 
روند  مذكور  واحدهاى  تعطيلى  نيز  گذشته  ماه  دو  طى  شده اند. 
صعودى به خود گرفته است و متأسفانه بيش از هر زمان ديگرى 

با معضل بيكارى نيروهاى شاغل روبرو شده ايم.
بسيارى  تمايل  پتروشيمى  فعالان  كرد:  تصريح  عميد  مهندس 
توسط  و  كالا  بورس  از  خارج  محصولات  اين  عرضه  كه  دارند 
كه  گذشته  سال هاى  در  اما  شود  انجام  بازرگانى  شركت هاى 
و  حواشى  مى شد،  عرضه  شيوه  اين  به  پتروشيمى  محصولات 
اختلاف  اين كه  ضمن  مى آورد  وجود  به  را  بسيارى  فسادهاى 
به خصوص  موضوع  اين  اما  داشت  همراه  به  نيز  فاحشى  قيمت 
و  پيگيرى  مورد  آن قدر  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  سوى  از 
در  پتروشيمى  محصولات  سرانجام  تا  گرفت  قرار  پافشارى 
مطلوب  نحو  به  روند  اين  مدتى  تا  و  شدند  عرضه  كالا  بورس 
و به نفع توليدكنندگان صنايع پايين دستى انجام مى گرفت. وى 
اذعان داشت: متأسفانه چند ماهى است كه مديران مجتمع هاى 
پتروشيمى خواهان خروج عرضه محصولات پتروشيمى از بورس 
را  خود  خاص  مشكلات  بورس  در  عرضه  اگرچه  هستند؛   كالا 
دارد اما به مراتب بهتر از دلالى  بازى و واسطه گرى هاى برخى 
نساجى،  صنعت  فعال  اين  اعتقاد  به  است.  بازرگانى  شركت هاى 
بايد مشكلات عرضه محصولات پتروشيمى را در بورس برطرف 
كنيم نه اين كه شيوه نادرست سال هاى گذشته را تكرار كنيم و به 

دلالى بازى هاى قبلى دامن بزنيم.
محصولات  خريد  در  سوء استفاده ها  برخى  به  عميد  مهندس 
پتروشيمى از طريق بورس اشاره كرد و گفت: در سايت بهين ياب 
(وابسته به وزارت صنعت) پس از ثبت نامِ متقاضيان داراى پروانه 

بهره بردارى براى مصرف گرانول پلى پروپيلن، افراد مى توانند طى 
مراحل ادارى از طريق بورس كالا، نياز خود را برطرف نمايند اما 
افرادِ  سوى  از  بسيارى  سوء استفاده هاى  بخش  اين  در  متأسفانه 
موفق  رابطه،  براساس  و  مى گيرد  صورت  مجوز  داراى  ظاهر  به 
به دريافت حواله 500تن گرانول پلى  پروپيلن مى شوند كه مقدار 
و  مى گيرد  قرار  توليدى شان  واحد  مصرف  مورد  آن  از  ناچيزى 
مابقى را در بازار آزاد به چندبرابر قيمت واقعى به فروش مى رسانند!
وى در گفتگوى خود با نساجى نيوزخاطرنشان كرد: كالاهايى كه 
خام  اوليه  مواد  مى شود،  صادر  پتروشيمى  مجتمع هاى  طريق  از 
بيشتر  افزوده  ارزش  با  محصولات  به  تبديل  مى تواند  كه  است 
تبديل  و...  پلى استر  نخ  پلى پروپيلن،  الياف  پلى استر،  الياف  مانند 
شود كه تحرك و رونق زنجيره هاى بعدى صنايع نساجى را به 

همراه دارند.
محصولات  ارائه  ايران،  نساجى  صنايع  انجمن  فنى  معاون 
پتروشيمى در بورس را به صورت قطره چكانى توصيف كرد و ادامه 
خطر  و  است  پتروشيمى  اوليه  مواد  از  خالى  كارخانه ها  انبار  داد: 
تعطيلى يكى پس از ديگرى واحدهاى توليدى، صنعت كشور را 
تهديد مى كند. تمام اين موارد در جلسه روز سه شنبه  اتاق بازرگانى 
انجمن  مانند  انجمن هايى  و  تشكل ها  نمايندگان  سوى  از  ايران 
ملى صنايع پلاستيك و پليمر ايران، انجمن صنعت كفش، انجمن 
و  لوله  توليدكننده  انجمن  مصرف،  يك بار  ظروف  توليدكنندگان 
آرايشى  و  بهداشتى  شوينده،  صنايع  انجمن  اتيلن،  پلى  اتصالات 
و  خام فروشى  با  مقابله  خواستار  صنعتگران  و  مطرح   ... و  ايران، 
مواد  به  دستيابى  در  داخلى  توليدكنندگان  براى  مانع تراشى  عدم 
اوليه مورد نياز شدند اما نمايندگان پتروشيمى حاضر در جلسه با 
اجراى اين بسته به شدت مخالفت كردند و آن را عاملى جهت 
حذف ارزآورى دولت برشمردند. آقايان دكتر پدرام سلطانى- نايب 
رئيس اتاق بازرگانى ايران- و مهدى پورقاضى- رييس كميسيون 
صنعت و معدن اتاق بازرگانى تهران-  نيز در اين جلسه از مواضع 
صنعتگران و توليدكنندگان بخش خصوصى حمايت كردند و در 
نهايت مقرر شد آقاى پورقاضى جلسه مشتركى با انجمن صنفى 
پايين دستى  صنايع  انجمن هاى  با  پتروشيمى  صنعت  كارفرمايى 
مانند نساجى برگزار نمايد تا طرفين به توافق مشتركى در زمينه 

عرضه محصولات پتروشيمى دست يابند.
براى  ايران  بازرگانى  اتاق  پيشنهادى  بسته  در  كه  است  گفتنى 
تكميل و رقابت پذير نمودن زنجيره ارزش افزوده صنايع كشور، 
3  ذى نفع اصلى وجود دارد كه هر كدام اهدافى را دنبال مى كنند. 
اين  هستند.  بزرگ)  (صنايع  توليدى  بزرگ  بنگاه هاى  اول  گروه 
جذاب  نرخ  با  را  خود  اوليه)  (مواد  خوراك  كه  دارند  نياز  صنايع 
ضمن  نمايند؛  دريافت  كشور  از  خارج  در  خود  رقباى  به  نسبت 
اين كه در خصوص سياست هاى بازار و فروش خود درگير مسائل 

تعزيرات و قيمت گذارى نباشند.
گروه دوم صنايع تكميلى و پايين دستى (صنايع كوچك و متوسط) 
هستند كه انتظار دارند از مزيت هاى كشور در منابع و ذخاير كه 
به صورت خوراك به صنايع بزرگ تحويل مى شود، بهره مناسب 
داشته  خود  خارجى  همتايان  با  رقابت پذير  توليد  بتوانند  و  ببرند 
باشند. در گروه سوم نيز دولت قرار دارد كه بايد مشكلات محيط 
كسب و كار را رفع نمايد ضمن اين كه منابع خود به طور مرتب از 

درآمدهاى نفتى به درآمدهاى مالياتى تبديل نمايد.

واحدهای توليدی؛ قربانيان صادرات محصولات پتروشيمی عضو جديد

شركت طلاريس كاشان

مديرعامل: حسن طرق رودى
سابقه فعاليت شركت: 9 سال

محل كارخانه: كاشان
زمينه فعاليت: نخ نيمه فاستونى، تاپس اكريليك

كاشان  عضويت شركت طلاريس  نساجي ايران  انجمـن صنايع 
را به مديران آن واحـد به ويژه جناب آقاى حسن طرق رودى خوش آمد 
عرض نموده و موفقيت روزافزون ايشان و شركت طلاريس كاشان را 

آرزومند است. 

شركت رنگرزى و چاپ حرير سمنان
مديرعامل: عباس سرشارزاده

سابقه فعاليت شركت: 24 سال
محل كارخانه: سمنان

زمينه فعاليت: رنگرزى و چاپ و تكميل انواع 
پارچه هاى پيراهنى، مانتويى و شلوارى

چاپ  و  رنگرزى  شركت  عضويت  ايران  نساجي  صنايع  انجمـن 
حرير سمنان را به مديران آن واحد به ويژه جناب آقاى عباس سرشارزاده 
خوش آمد عرض نموده و موفقيت روزافزون ايشان و شركت رنگرزى و 

چاپ حرير سمنان را آرزومند است. 

فرش ستاره فروزان راوند

مديرعامل: جواد پيردهقان
سابقه فعاليت شركت: 17 سال

محل كارخانه: آران و بيدگل
زمينه فعاليت: توليد فرش ماشينى

انجمـن صنايع نساجي ايران عضويت فرش ستاره فروزان راوند
 را به مــديران آن واحـد به ويژه جنــاب آقاى جواد پيردهقان خوش آمد 
عرض نموده و موفقيت روزافزون ايشان و فرش ستاره فروزان راوند را 

آرزومند است. 

شركت رنگرزى زمرد مشهد

مديرعامل: حامد حمايتكار
سابقه فعاليت شركت: 7 سال

محل كارخانه: فريمان
زمينه فعاليت: رنگرزى الياف

زمرد  رنگرزى  شركت  عضويت  ايران  نساجي  صنايع  انجمـن 
مشهد را به مـديران آن واحـد به ويژه جنــاب حامد حمايتكار خوش آمد 
عرض نموده و موفقيت روزافزون ايشان و شركت رنگرزى زمرد مشهد 

را آرزومند است. 
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